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ســپهرغرب، گروه استان ها - طاهره ترابی 
مهــوش: رئیس پارک علم و فناوری اســتان 
همدان بــا انتقاد از نــوع تخصیص اعتبارات 
به حوزه فناوری در کل کشــور، گفت: مشکل 
این است که امروزه سیاست های پولی با روح 
فناوری و نوآوری همگرا نیست، پس باید برای 
این مشــکل فکری کرد چراکه یک فناور نوپا 
نمی تواند با پرداخت سود قابل توجه تسهیلات، 
نوع تضمین هــا و زمان بازپرداخت کوتاه مدت 

آن  کنار بیاید.
در نشســت خبری رئیس پارک و علم و فناوری 
اســتان همدان با خبرنگاران کشوری و استانی که با 
حضور تنی چند از مدیران عامل چند شرکت فناور 
در محــل هتــل امیران 2 واقع در ورودی شــهرک 
فرهنگیــان برگزار شــد، مجید کزازی با اشــاره به 
چشم انداز پارک علم و فناوری استان همدان، گفت: 
این پارک در سه محور مهم برنامه های خود را تدوین 
و بر این اســاس سندی راهبردی نیز تنظیم کرد که 
خوشبختانه این ســند در وزارت علوم، تحقیقات و 

فناوری اطلاعات مورد تصویب قرار گرفت.
وی با بیــان اینکه محور کاری و چشــم انداز ما 
توســعه اقتصاد دانش بنیان بر اســاس منویات مقام 
معظــم رهبری اســت، اذعان کرد: به واقع توســعه 
اقتصــاد دانش بنیان یکــی از ارکان تحقق اقتصادی 
مقاومتی است که این امر نیز خود درگرو رشد کمی 

و کیفی شرکت های دانش بنیان است.
کزازی با اشــاره به اینکه شرکت های دانش بنیان 
در هر منطقه بنا به اســتدلال های منطقی و قانونی 
باید بر اســاس ظرفیت های منطقه ای شکل بگیرند، 
تصریح کرد: خوشــبختانه این مهم در تدوین سند 

راهبردی پارک موردتوجه واقع شده است.
وی با بیــان اینکه فعال و بــه روز کردن صنایع 
یکی دیگر از محورهــای اصلی فعالیت پارک علم و 
فناوری از طریق تشکیل واحدهای تحقیق و توسعه 
و نیز تجاری کردن تحقیقات دانشگاهی است، اظهار 
کرد: از ســوی دیگر یکی دیگر از سیاست های پارک 
تقویت تعامــلات منطقــه ای و بین المللی به صورت 
کنسرسیومی است تا بتوانیم شرکت های دانش بنیان 
و واحدهای فناور را با شــرکت های همگرا در سطح 
منطقــه و بین المللی ارتباط دهیــم تا از این طریق 
مشــکلات چه در ســطح کشــوری و چه در سطح 
منطقه حل شــود و درعین حال مســئله برند سازی 
)نشان تجاری برای کالا( نیز دراین بین شکل گیرد.

این مقام مسؤول با اشــاره به اینکه خوشبختانه 
پارک علم و فناوری کشــورمان در پــارک فناوری 
جهانــی )ای اس پــی( عضویــت دارد، اذعان کرد: 
نشســت جهانی پارک امســال در اصفهــان برگزار 

خواهد شد.
رئیــس پــارک علم و فنــاوری اســتان همدان 
بــا تأکید بــر اینکه برای رســیدن به چشــم انداز 
تعریف شــده باید بر اســاس قابلیت های موجود در 
اســتان ریل گذاری کنیم، گفت: بر این اساس بخش 
کشــاورزی و گروه های مرتبط بــا آن همچون آب، 
خاک، بیوتکنولوژی، استفاده از فناوری در خصوص 
بهره وری از انرژی هــای تجدید پذیر همچون انرژی 
خورشید، صنایع دستی شامل فعالیت در بخش سفال 
و سرامیک بنا به وجود شهر جهانی سفال در استان، 

مبل و منبت ملایر و فرش از مهم ترین ظرفیت های 
اســتان اســت که حتی در بخش صنایع دستی یک 
مرکز رشد و آزمایشگاه تخصصی نیز در شهر لالجین 

دایر کرده ایم.
وی با بیــان اینکه در بخش تجهیزات پزشــکی 
و داروئی نیز شــرکت هایی با قابلیت بالا در اســتان 
وجود دارد، خاطرنشــان کرد: به دنبال آن هســتیم 
تا شــرکت های دانش بنیان را به سمت ظرفیت های 

استانی سوق دهیم.
کزازی در بخش دیگــری از صحبت های خود با 
اشــاره به اینکه پارک علم و فناوری استان همدان 
یکی از پارک های جوان در کشور محسوب می شود، 
بیان کرد: برخلاف اینکه پیگیری مجوزهای پارک از 
ســال 87 در استان آغازشد اما به واقع عمده فعالیت 
صورت گرفتــه چه در فاز عمرانــی و چه در جذب 
شــرکت های دانش بنیان و واحدهــای فناور مربوط 
به شش  سال اخیر اســت و حتی می توان گفت که 
در بخش شــرکت ها از سال 93 فعالیت جدی برای 

جذب، صورت پذیرفته است.
وی با اشــاره به اینکه در حال حاضر 54 شرکت 
دانش بنیان در استان مســتقر هستند که خاستگاه 
27 شــرکت پارک علم و فناوری است، اظهار کرد: 
خوشبختانه 150 واحد فناور نیز در مناطق مختلف 

استان فعال هستند.
رئیــس پارک علــم و فناوری اســتان همدان با 
اشــاره به اینکه پنج مرکز رشد نیز در نقاط مختلف 
استان دایر هســتند، افزود: به دنبال تمرکز امکانات 
تنها در مرکز اســتان نیستم بنابراین سعی ما بر این 
اســت که در شهرستان هایی که دارای امکانات لازم 
هســتند نیز مراکز رشــد را دایر کنیم؛ علاوه بر این 
حدود 8 مرکز نوآوری در شهرســتان های فاقد مرکز 
رشــد دایر کرده ایم و دو مرکز رشد نیز با همکاری 

سازمان فنی وحرفه ای و دانشگاه صنعتی همدان دایر 
شده است.

کزازی با اشاره به اینکه تعامل خوبی با دانشگاه ها 
در ســطح اســتان داریم افزود: به گونــه ای می توان 
بگویــم بخش اعظمــی از ایده پارک هــا )به عنوان 
آبشخور جذب واحدهای فناور( با تعامل با دانشگاه ها 

به اجرا درآمده است.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر دانشگاه پیام 
نور استان 4 ساختمان خود را برای ایجاد مراکز رشد 
در اختیار پارک قرار داده است تصریح کرد: در سال 
96 از طریق واحدهای فناور و مؤسســات 970 نفر 
اشتغال زایی )بیمه شده و بیمه نشده( صورت پذیرفته 

است.
کزازی بــا بیان اینکه حدود یک هزار و 240 نفر 

در شــرکت های دانش بنیــان فقط در حــوزه تولید 
کالاهــای دانش بنیان فعال هســتند، عنــوان کرد: 
مجموع فروش ریالی محصولات تولیدشــده توسط 
واحدهای فناور و شــرکت های دانش بنیان در سال 
گذشته حدود 190 میلیارد تومان بود و خوشبختانه 
فروش ارزی نزدیک بــه دو میلیون دلاری را نیز در 

این بخش شاهد بودیم.
رئیس پارک علم و فناوری استان همدان در بخش 
دیگــری از صحبت های خود بــه فعالیت های عمرانی 
صورت گرفته در خصوص تکمیل ساختمان پارک علم 
و فناوری اشــاره کرد و گفت: از سال 88 مجوز ساخت 
ساختمان پارک دریافت و عملیات اجرایی آن آغاز شده  
که زمین 10 هزار متری با ردیف بودجه مشخص ملی 

برای این منظور تعیین شد.

کزازی ضمــن قدردانــی از پیگیری های صورت 
گرفته از سوی وزارتخانه  متبوع و نمایندگان استان 
در مجلس شــورای اســلامی در خصــوص دریافت 
اعتبارات ملی، اذعان کرد: درواقع پارک همدان جزء 
پارک های پیشــتاز در جذب اعتبارات است چراکه 
اعتبــارات اختصاص یافتــه به صــورت صددرصدی 

جذب شده اند.
وی با اشــاره به اینکه در شش هزار متر از اراضی 
که ساختمان اداری آن را شامل می شود بیش از 85 
درصد پیشرفت فیزیکی داشته ایم، تصریح کرد: طبق 
تعامل با پیمانکار تا پایان ســال جاری این پروژه به 

بهره برداری خواهد رسید.
رئیــس پــارک علم و فنــاوری اســتان همدان 
افزود: برای چهار هزار متــر باقی مانده نیز تا مرحله 
دیوارکشــی پیش  رفته ایم و طبق رایزنی با معاونت 
برنامه ریزی ریاســت جمهــوری تزریــق اعتبارات 
به منظــور تکمیل پــروژه طی ســال های آتی ادامه 

خواهد داشت.

وی در پاســخ به ســؤالی مبنی بر نوع و میزان 
حمایت از شرکت های دانش بنیان، گفت: حمایت های 
صورت گرفته از سوی پارک را می توان در دو بخش 
منابع داخلی شــامل، حمایت های صورت گرفته از 
ســوی وزارت علوم به صورت ســالیانه و درآمدهای 
اختصاصــی یعنــی دریافــت اجــاره و بازپرداخت 
وام تســهیلات دریافتی که از ســوی شــرکت های 

دانش بنیان تأمین می شود در نظر گرفت.
کزازی با اشاره به اینکه تسهیلات پرداختی از این 
دو محل درواقع به صاحبان ایده ای که هنوز کالایی 
را تولیــد نکرده انــد پرداخت می شــود، اذعان کرد: 
گرچه طبقه بندی های مختلفی برای میزان پرداخت 
تســهیلات در نظر گرفته شــده اما بر اساس میزان 

داشته هایمان تسهیلات پرداخت می کنیم.

وی با اشــاره به اینکه منابع مالی خارج از پارک 
یعنــی اعتبــارات اختصاص یافته از ســوی صندوق 
نــوآوری و شــکوفایی، صندوق کارآفرینــی امید و 
همچنین از محــل تفاهم نامه که با بانک ملی داریم 
پرداخت می شــود، گفت: عمده اعتبــارات از محل 
صندوق نوآوری و شــکوفایی اســت، پس بر اساس 
سیاســت های خود تا مبلغ 300 میلیــون تومان با 
ســود 4 درصدی و در مبالغ بالاتر با ســود کمتر از 
8 درصد از میزان تعیین شــده توسط شورای پول و 

اعتبار، تسهیلات پرداخت می کند.
رئیس پارک علم و فناوری استان همدان با اشاره 
به اینکه تســهیلات پرداختی از سوی بانک ملی نیز 
طبق تفاهم نامه بر اساس سیاست های این بانک اعطا 
می شود، ابراز کرد: بانک کارآفرین امید نیز به همین 

منوال نسبت به پرداخت تسهیلات اقدام می کند.
کزازی با انتقاد از نوع تخصیص اعتبارات به حوزه 
فناوری در کل کشــور، گفت: مشــکل این است که 
امروزه سیاســت های پولی با روح فناوری و نوآوری 
همگرا نیســت، پس باید برای این مشــکل فکری 
کــرد چراکه یک فنــاور نوپا نمی توانــد با پرداخت 
ســود قابل توجه تســهیلات، نوع تضمین ها و زمان 

بازپرداخت کوتاه مدت آن  کنار بیاید.
وی با اشاره به اینکه چگونه می توان با یک فناور 
نوپا برخوردی مشــابه یک شرکت صنعتی بزرگ در 
حوزه پرداخت تسهیلات داشت؟ بنابراین بنده بازهم 
تأکید می کنم که این سیاســت ها بــا روح فناوری 
همخوانــی ندارد، گفت: شــاید یکی از سیاســت ها 
در این بخــش قبول ضمانت های اعتبــاری )اعتبار 

شرکت ها به عنوان تضامین( آن ها باشد.
رئیــس پارک علــم و فناوری اســتان همدان با 
بیان اینکه در حال حاضــر 60 درصد از محصولات 
تولیدشده در شرکت های دانش بنیان تجاری شده اند، 
اظهار کرد: در ســال 96 حدود 600 میلیون تومان 
تســهیلات از منابع داخلی پرداخــت و درعین حال 
میــزان اعتبارات خارج از مجموعه نیز ســه میلیارد 
تومان بوده که تنها 1.5 میلیارد آن جذب شده است.
وی در خصوص ارائه طرح از ســوی پارک در حوزه 
اشتغال روســتایی نیز، گفت: برخلاف اینکه برای 13 
میلیارد تومان، طرح مصوب و ارائه شده به دلیل دریافت 

مشکل تضامین تاکنون چیزی پرداخت نشده است.
کــزازی همچنیــن در خصوص ایجــاد صندوق 
پژوهــش و فناوری، تصریح کرد: طی ســال جاری 
تلاش مجددی داشتیم برای تأمین بخش خصوصی 
این صندوق که با واحدهای صنعتی مختلف رایزنی 
صورت پذیرفت و خوشــبختانه 20 شــرکت اعلام 
آمادگی کردند که البته تا پر شــدن سقف موردنیاز 
یعنــی 750 میلیون تومان بخــش خصوصی فاصله 
بســیار داریم و متأســفانه واحدهای صنعتی بزرگ 

استقبالی از این صندوق نمی کنند.
وی افــزود: البته در ابلاغیه اخیری که از ســوی 
وزارت کشــور به اســتانداری ها ارائه شده بر حمایت 
از شرکت های دانش بنیان در راستای تحقق اقتصاد 
مقاومتی تأکید شده است که باید تمام دستگاه های 

اجرایی همراهی کنند.
در پایان گفتنی اســت؛ بازدیدی توســط گروه 
رسانه ای از ســاختمان در حال احداث پارک علم و 

فناوری استان همدان صورت پذیرفت.
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رئیس پارک علم و فناوری استان همدان:

سیاست های پولی کشور با روح فناوری و نوآوری همگرا نیست
ساختمان پارک تا پایان سال به بهره برداری می رسد

ترابی  - طاهره  گروه شــهر  ســپهرغرب، 
مهوش: چند سال است که به واسطه پیامک های 
گلایه آمیز شهروندان از وضعیت نا به ســامان 
فروشــــگاه های مواد پروتئینی حاشــــیه 
خیابان هــا و معابر اصلی مرکز شــهر همدان 
روزنامه سپهرغرب چند  و شــهدا(،  )باباطاهر 
شــماره خود را بــه این موضــوع اختصاص 
داده اســت اما با فرارســیدن فصل گرما این 
گلایه مندی ها به اوج خود رسیده به گونه ای که 
این روزها نمی توان شــهروندی را یافت که در 
گذر از این دو معبر نســبت به بوی تعفن آن ها 
گلایه مند نباشد، پس بار دیگر به دنبال پیگیری 

این معضل در محل، حاضر شدیم.
بااینکه ســاعات ابتدایی روز اســت و گرمای ظهر 
هنوز از راه نرســیده امــا پیاده روها پــر از خونابه و 
آلودگی و بوی ناخوشــــایند خونابه و ضایعات مواد 
پروتئینی هرکســی را اذیت می کنــد. بخش هایی از 
ســنگ فرش پیاده رو که در طــــول ماه هــا به دلیل 
حمل نامناســب ســبدهای مــرغ بسته بندی شــده 
شــــاهد ریزش خونابه بوده، به شدت تیره شده و در 
بخش هایی از سطح شیب دار پیاده رو نیز حجم زیادی 
خونابه جمع شده اســت، چنانکه اگر حواست نباشد 

پایت کامل درون آن فرو می رود. 
در برخــی از قســمت ها آن قدر میــزان آلودگی 
سنگ فرش ها زیاد است که حالت چسبندگی به خود 
گرفته و با هر بار قدم برداشتن، چسبندگی مختصری 
میان کف کفش و پیاده رو ایجاد می شود. از سبدهای 
آلوده حمل مواد پروتئینی که در گوشــه و کنار این 
معابر انباشته شده اند که دیگر نگو، گویی از نخستین 
بار که این سبد ها استفاده شده تاکنون کسی اقدامی 
برای شستشــوی حداقلی آن ها نکرده است. جدای از 
ایــن موضوع، خودروهای حمل بــار نیز که به صورت 
عمودی در کنار خیابان پارک شــده اند و کارگرها در 
حال تخلیه آن ها هســتند با این نــوع پارک کردن، 
در همــان ابتدای صبح که ترافیــک چندانی هم در 
خیابان نیست، باعث کندی تردد خودروهای عبوری 

می شوند. 
با کمی تأمل در فضا به ســمت مغازه ها می روم و 
با چند نفر از کاسبان آن محدوده صحبت می کنم. از 
یکی از آن ها درباره اقداماتی که مدیریت شــهرداری 
منطقه سه برای شستشو و پاک سازی این معابر انجام 
داده می پرســم و او می گوید: شست و شویی در کار 
نیست! خانم محترم در حال حاضر تمرکز شهرداری 
تنها رســیدگی به پیاده راه بوعلی است و هرچند روز 
یک بار این خیابان شسته می شود. هنوز کلامش تمام 
نشده بود که یکی دیگر از مغازه داران حرفش را قطع 

و از شــیوه جمع آوری زباله ها گلایه کرد. 
دراین بیــن حرف از نحوه جمع آوری زباله به میان 
آمد و یکی از کسبه مدعی شد که بوی تعفن از سطل 
زباله هایی است که درمعابر وجود دارد زیرا از وضعیت 
ظاهری آن ها مشــخص است که ســال ها هیچ یک از 
آن ها شســته نشده اند! این در حالی است که با توجه 
بــه نوع کاربری های موجود در این معبر لازم اســت 
که حداقل هفته ای یک بار این سطل ها شسته شوند. 

مغازه دار دیگری که تازه به جمعمان اضافه شد، با 
اشاره به پیاده روی مقابل یکی از مغازه ها که کارگران 
در حال شســــت و شوی آن بودند، گفت: امروز که 
شــما آمده اید، اوضاع معابر به دلیل آنکه جلوی درب 
مغازه را شســته ایم خوب اســت وگرنه زمین اینجا 

اوضاعش بدتر است.
مرغ فروش دیگری که درســت در کنار یک مغازه 
مرغ زنده فروشی بود عنوان کرد که بوی تعفن فضله 
مرغ، خــروس و جوجه امانمان را بریده به گونه ای که 
مشــتری هایمان نیز دیگر رغبتی برای خرید از مغازه 
مــا ندارند چراکه به خاطــر آلودگی محیط، مگس و 

حشره بر روی بسته بندی گوشت ها می نشیند. 
در ادامه گزارش به ســراغ دیگر واحدهای صنفی 
فعــال در این محدوده می روم که در مشــاغلی دیگر 
فعالیت می کنند. بیشــتر آن ها گله دارند و می گویند 
اغلب مغازه های این راسته را صنف پروتئین فروشان 
بــه خود اختصــاص داده انــد، بنابراین مــــا کاری 
نمی توانیم انجام دهیم و صدایمان به جایی نمی رسد. 
یکــی از ایــن مغــازه داران می گویــد: کارگران 
مغازه های گوشــت و مرغ فروشــی با آب، پیاده رو را 
می شویند و از لوله هایی کــه تا جــوی کنار خیابان 
کشیده اند، تمام خون و شیرابه ها را به جوی می ریزند 
و حتی در معابــر رها می کنند، دیگــر کاری هم به 
این که این شــــیرابه ها در جوی آب می ماند و بوی 

تعفن و آلودگی ایجاد می کند، ندارند! 
وی به فضــای داخل مغازه اش اشــاره ای می کند 
و ادامــه می دهد: هنــوز تنها چند روز از تابســتان 
گذشته، طبیعتاً طی روزهای آتی هوا گرم تر می شود 
بااین وجود ببینید چقدر تعداد مگس های داخل مغازه 
من زیاد اســت، وای به اوج گرمای تابستان که این ها 
امانمان را می برند، حتی مشــتری هایمان هم از این 
وضعیت گله دارند ولی خب مگر این ها تقصیر ماست؟ 
او می افزایــد: مــا که آلودگی تولیــد نمی کنیم و 
هرروز مغــــازه را تمیز می کنیم، همه اش زیر ســر 

واحدهای گوشت و مرغ فروشی است. 
صاحبان این مغازه  ها همچنین درباره نظارت های 
بهداشــتی بــر واحدهــای پروتئینی ایــن محدوده 
می گویــد: واحدهــای نظارتی صرفــاً در ایام خاصی 
ماننــد نوروز و ماه رمضان به اینجــا آمده و در دیگر 
ایام کمتر برای نظارت به ایــن منطقه می آیند البته 
با کمی تأمل نمی توان از تخلف این کســبه نسبت به 
اینکــه تمام یخچال های ویترینی خود را در بیرون از 
مغازه گذاشــته و به نوعی علاوه بر معبر، تمام خونابه 
و پســاب مغازه را در معبر رها می کنند نیز به سادگی 
گذشــت به طوری که می توان گفت واحدهای عرضه 
مرغ و ماهی در این معابر بیشتر به یک سایه بان برای 
نشســتن مغازه دارها و کاسبان بدل شده و عمده کار 
و فعالیت خود را از اغلب شستشــو و تکه کردن مرغ 
در بیرون از مغازه انجام می دهند و تنها یک ترازو در 

داخل مغازه باقی مانده است.
پــس از مشــاهدات فوق و شــنیدن صحبت ها و 
گلایه های مغازه داران ابتدای خیابان باباطاهر و شهدا 
به دنبال پاسخی به گلایه مندی ها بودم، پس گفت وگو 
با مســؤولان مربوطه همچون محمدرضا فیضی منش 

مدیریت پیشــگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری 
همدان، امیرحســین نقی پور رئیس اداره دامپزشکی 
شهرســتان همدان و حســینعلی نوروزی مســؤول 
بهداشــت محیط و حرفه ای مرکز بهداشت شهرستان 

همدان ترتیب دادیم که در ادامه می خوانید:
رئیس اداره دامپزشکی شهرستان همدان با اشاره 
به اینکه ایــن اداره دو اکیپ نظارتی در دو شــیفت 
کاری صبــح و بعدازظهر برای نظارت بر نوع عملکرد 
واحدهای عرضه کننده مواد خام دامی در مرکز شــهر 
شــامل خیابان های شــهدا، باباطاهر، سر گذر و سبز 
میدان در نظر گرفته است، گفت: بر سایر مراکز عرضه 
و طبخ غذا نیز بر اساس مناطق چهارگانه، شهرداری 

ماهیانه دو بار سرکشی می کند.
امیرحسین نقی پور در خصوص فروش فله ای مواد 
پروتئینــی خام، عنوان کرد: امســال برای جلوگیری 
از عرضــه این محصــولات به صورت فله ســه واحد 
بســته بندی و قطعه بندی مرغ به واحدهای فعال در 
این حوزه اضافه شــده و دو واحد دیگر نیز در دســت 

اقدام است.
وی افــزود: بنابرایــن باید تمــام محصولات خام 
دامی چه بــه صوت کامل و چه به صــورت قطعه ای 
در بســته بندی به مشــتری ارائه شود که در غیر این 
صــورت با متخلفــان طبق مســتندات و اخطارهای 

ارائه شده از سوی بازرسان برخوردار می شود.
نقی پور با اشاره به اینکه تا پایان ماه مبارک رمضان 
در مرکز شــهر 18 واحد متخلف را پلمب و به مراجع 
قضایی معرفی کرده ایم، تصریح کرد: ازآنجایی که این 
مباحث با بهداشــت و ســلامت جامعه سروکار دارد 

بنابراین به هیچ وجه تخلفی قابل گذشت نیست.
رئیــس اداره دامپزشــکی شهرســتان همدان با 

بیــان اینکه برخورد با برخــی از واحدهای آلوده را با 
جمع آوری مســتندات در دســتور کار قرار داده ایم، 
اذعان کــرد: ازآنجایی که تذکر، توبیــخ و تعهد های 
ارائه شده مبنی بر رفع تخلفات برای این گونه واحدها 
کارساز نبود، پس پلمب و ارجاع این واحدها به مراجع 
قضای جهت ابطال پروانه کســب در دستور کار قرار 

گرفته است.
وی در خصــوص اینکــه برخی از ایــن واحدها 
یخچال و تجهیــزات خود را در بیرون از فضای واحد 
تجاری قرار می دهند، عنوان کرد: این مشــکل یکی 
از معضــلات اصلی ماســت چراکه طبــق قانون تنها 
برخورد مــا محدود به داخل واحد اســت پس آن ها 
با سوءاســتفاده از این موضــوع، تجهیزات خود را در 
بیرون از واحد در حالت ســد معبر قرار می دهند تا ما 

نتوانیم برخورد لازم را داشته باشیم.
نقی پور افزود: در این بخش لازم اســت برخورد با 
واحدها از سوی سد معبر شهرداری صورت پذیرد که 
خوشبختانه شاهد همکاری آن ها بوده ایم به طوری که 
طی سه ماه گذشــته در دو فقره برخورد لازم با سد 
معبر این واحدها صورت پذیرفته و یخچال واحد های 

متخلف ضبط شده است.
وی با اســتناد بــه بازدید های مشــترک صورت 
گرفته از ســوی ایــن اداره با همراهی شــهرداری، 
ســازمان صنعت و معدن و تعزیرات و مرکز بهداشت، 
خاطرنشــان کرد: هفته ای دو بار این بازدید ها صورت 
می پذیرد که خوشبختانه همراه شدن قاضی تعزیرات 
حکومتــی و صدور حکــم در محل ایــن بازدید ها، 

تأثیرگذاری بیشتری داشته است.
در ادامه، مســؤول بهداشــت محیــط و حرفه ای 
مرکز بهداشــت شهرســتان همدان نیز با بیان اینکه 

ابــراز گلایه مندی مبنی بر آلودگــی محیط در مرکز 
شهر )خیابان باباطاهر، شهدا، سر گذر و سبز میدان( 
به درستی از سوی شهروندان موردتوجه و انتقاد قرار 
گرفته است، گفت: این گونه مناطق از وضعیت مطلوبی 

در حوزه بهداشتی برخوردار نیستند.
حســینعلی نوروزی  افزود: نظــارت بر نوع عرضه 
مواد پروتئینی خام از ســوی اداره کل دامپزشــکی 
صــورت می پذیرد امــا مرکز بهداشــت نمی تواند بر 
خود محصولات ارائه شــده نظارتی را اعمال کند بلکه 
وظیفه ما به بهداشت محیطی این گونه مراکز به لحاظ 

ساختمانی، فردی، ابزار و تجهیزات بازمی گردد.
وی با اشاره به اینکه این مراکز به عنوان مکان های 
حســاس با دقت نظر بیشــتری مورد بازرســی قرار 
می گیرنــد، خاطرنشــان کرد: حداقــل ماهی یک بار 
این مراکز مورد بازرســی قرار می گیرند که مستندات 
موجود در سایت بازرسی این مرکز بیان گر بازدیدهای 

مکرر است.
نــوروزی با اشــاره بــه اینکه بخش عمــده ای از 
مشــکلات بهداشــتی این مراکز به دلیل سد معبری 
اســت که این واحدهــا ایجاد کرده انــد، گفت: اغلب 
تجهیزات و یخچال های این واحدها در بیرون از واحد 
تجاری مستقرشده و بخشی از فعالیت عملًا به صورت 
دست فروشی انجام می شود، پس دراین باره شهرداری 
مکلف به اعمال وظیفه اســت چراکه داخل مغازه به 
لحاظ بهداشت محیط با استاندارها هم خوانی لازم را 
دارد اما ازآنجایی که بخش عمده از فعالیت کاسبان و 
عرضه کنندگان مواد خــام پروتئینی در بیرون از این 
واحد به صورت ســد معبر اســت پس شاهد ریختن 
خونابــه و پســاب در خارج از واحد هســتیم که در 
صورت ورود شــهرداری مبنی بر جلوگیری از ســد 
معبر، فعالیت هــا به داخل مغازه منتقل می شــود و 
ازآنجایی که اســتانداردهای لازم در مغازه وجود دارد 

شاهد ریختن خونابه ها در معابر نخواهیم بود.
مسؤول بهداشت محیط و حرفه ای مرکز بهداشت 
شهرســتان همدان با اشــاره به اینکه حتی در برخی 
موارد مجبــور به پلمب واحد تجــاری به دلیل عدم 
رعایت موارد بهداشــتی هســتیم، تصریح کرد: البته 
نمی توان آلودگی لحظه ای را بنا به ماهیت این شــغل 
انکار کرد اما بااین وجود ما از وضعیت فعلی این محیط 

به لحاظ بهداشتی راضی نیستیم.
وی با بیان اینکه متأسفانه وجود دست فروشان در 
این معبر بر مشــکلات بهداشتی محیط افزوده است، 
عنوان کرد: بارها در گشت های مشترکی که داشتیم 
از فعالیت آن ها جلوگیری شده اما بعد از گذشت چند 
روز بازهم مشــکلات به حالت قبل برگشته، پس در 
این بخش بازهم تأکید می کنم شهرداری باید ورودی 

جدی تری داشته باشد.
نوروزی با تأکید بــر اینکه عمده آلودگی محیطی 
ایــن مناطق بــه فعالیت خارج از محیــط واحدهای 
عرضــه مواد خام پروتئینی و فعالیت دست فروشــان 
بازمی گردد، اذعان کرد: این در حالی اســت که طبق 
قانون همه این فعالیت ها باید در داخل مغازه صورت 

پذیرد.
وی با اشــاره به اینکه طبق مســتندات ارائه شده 

مبنی بر احراز تخلف از ســوی واحدهای متخلف به 
مراجع قضایــی، به ازای هر تخلــف 30 هزار تومان 
جریمه در نظر گرفته می شــود، اظهار کرد: متأسفانه 
اکثر واحدهای موجود در این مناطق به دلیل داشتن 

تخلفات بهداشتی به مراجع قضایی معرفی شده اند.
مدیر پیشــگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری 
همدان نیز در ادامه نیز با اشاره به اینکه این مدیریت 
بنا به تکلیف و وظیفه قانونی خود به اســتناد تبصره 
یک بند دو ماده 55 در مواردی که شــاهد انســداد 
معابر توســط افراد متخلف باشــد اخطارهای لازم را 
ارائــه می کند و حتی تجهیزاتی که به واســطه آن ها 
سد معبر ایجادشده جمع آوری می کند، گفت: این امر 

به صورت مستمر و شبانه روزی صورت می پذیرد.
محمدرضا فیضی منش با اشــاره بــه اینکه بر این 
اســاس در سه ماهه نخست ســال 32 مورد یخچال 
ویترینی، ضبط شده که ضبط این تعداد یخچال آمار 
بالایی اســت، تصریح کرد: در این موارد اخطاریه های 
لازم داده شــده و حتی ضبط تجهیــزات نیز صورت 
پذیرفتــه، اما بایــد بگویم متخلفان بــر انجام تخلف 
خود اصرار دارند چراکه بارهــا ازاین گونه افراد تعهد 

محضری نیز دریافت شده است.
وی با بیــان اینکه طی روزهای آتــی طرحی برای 
جمع آوری و ساماندهی چرخی های سبز میدان و خیابان 
شهدا اجرا خواهد شد، اظهار کرد: به دنبال آن هستیم تا 

برای این افراد جای خاصی را در نظر بگیریم.
فیضی منش با اشاره به اینکه متأسفانه در همدان 
بدعتی در بین کسبه وجود دارد مبنی بر اینکه حتماً 
باید محصولی که ارائه می کنند در معرض دید باشد، 
گفت: این در حالی اســت که ایــن بدعت امری غیر 
قانونی و به نوعی تخلف محرز است که دراین بین باید 

بر روی فرهنگ کارکرد.
مع الوصــف؛ به نظر می رســد یکــی از مهم ترین 
عواملــی که موجــب شــده عرضه کننــدگان مواد 
پروتئینی خام در مرکز شهر همدان برخلاف اخطارها 
و برخوردهــای قانونــی همچنان بــه کار خود ادامه 
دهنــد، به نوع برخورد متولیان بــاز می گردد چراکه 
ایــن روزها به دلیــل خیل بیکاران و نیز مشــکلات 
اقتصادی حاکم بر جامعه برخورد قاطعی با متخلفان 
صورت نمی پذیرد، حال آنکه متأســفانه بهای این نوع 
چشم پوشــی را باید شــهروندانی بپردازند که بدون 
آگاهی از مضرات این نوع از عرضه و نداشتن چاره ای 
دیگــر، اقدام به خرید و مصــرف این نوع محصولات 
می کنند یا اینکه مجبورند طی ســاعات مختلف روز 
چندین بار بوی تعفن منتشرشده در فضا را استنشاق 
کنند که مسؤولیت اصلی آن هم بر عهده کسانی است 
که با این دید سلامتی جماعتی را به خطر می اندازند 
و علاوه بر این چهره شــهر را نیز زشت می کنند، پس 
بــه تعبیری می توان گفت این روزهــا داد باباطاهر و 
شــهدا از این نا به ســامانی ها بلند شده و دراین بین 
به نظر می رســد علاوه بر جدیتی که از شهرداری در 
خصوص برخورد با ســد معبــر انتظار می رود باید رد 
پایی از مراجع قضایی در برخورد جدی تر با متخلفانی 
که بارها به تعهد خود عمل نکرده اند نیز وجود داشته 

باشد.

سپهرغرب گزارش داد:

باباطاهر و شهدا از نا به سامانی محیطی 
به فریاد درآمدند


